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Consell de Memòria Democràtica i Patrimoni Industrial 

Assumpte Resum d'Acords 

Lloc telemàtica 

Data i hora 11 de juliol de 2022, de 17.30 a 19.30 h. 

Assistents Sandra Enrique, consellera 

 Inmaculada Bajo, consellera 

 Emma Deusdat, consellera 

 Jordi Rallo, conseller 

 Eduard Milan, Apropat  

 Marta Mas Perulles, Comissió Memòria i Gènere 

 Miquel Catasús, AVV Clot Camp de l’Arpa 

 José Ángel Borlán, Societat d’Estudis La Verneda Sant Martí 

 Genís Giner, L’Anònima Casal Independentista 

 Fina Mayol, L’Anònima Casal Independentista 

 Júlia Gutiérrez, suport a les Taules de Memòria  

 Marina Riera, suport a les Taules de Memòria 

Carles Pinar, tècnic de la Direcció de Serveis a les Persones i Territori i 

Secretari del Consell 

S’excusa:  Maria Arenillas, consellera 

 Arantxa Morán, Centre d’Estudis Sant Martí de Provençals 

 

Entitats i equipaments 

 Eduard Milan, Apropat  

 Marta Mas Perulles, Comissió Memòria i Gènere 

 Miquel Catasús, AVV Clot Camp de l’Arpa 

 José Ángel Borlán, Societat d’Estudis La Verneda Sant Martí 

 Genís Giner, L’Anònima Casal Independentista 

 Fina Mayol, L’Anònima Casal Independentista 

 

Ordre del dia: temes tractats i acords 

1. Actualització de les propostes de Nomenclàtor. 

2. Valoració de la programació del Districte de Sant Martí del Programa de Memòria de les 

Lluites per l'Habitatge. 

3. Torn obert de paraules. 

 

 

Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 

Districte de Sant Martí 

C. Andrade, 9 
08018 Barcelona 
93 402 70 00 
dspit@bcn.cat 
barcelona.cat/santmartí 
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Punt 1. Propostes de Nomenclàtor 

La Sra. Sandra Enrique i el secretari del Consell demanen disculpes per la precipitació en la 

convocatòria. S’explica que fa aproximadament 15 dies, la Ponència del Nomenclàtor va 

comunicar que es reunia el dia 12 de juliol. 

Per tant, es va buscar una data pel Consell que no coincidís amb altres espais de participació, 

trobant-se únicament el dia 11 de juliol. 

Per aquesta raó, no s’ha pogut enviar documentació abans. El Sr. Jordi Rallo comenta que 

és necessari. La Sra. Sandra Enrique, després del darrer Grup de treball de Nomenclàtor, va 

fer arribar via correu electrònic al Sr. Rallo els temes que s’havien tractat. 

Propostes que es traslladaran a la Ponència si hi ha acord del Consell: 

- Canvi de nom del carrer Coronel Santfeliu, per posar el nom de Guillem Agulló. L’any 

2016 el Plenari de ciutat va aprovar una declaració instant a trobar un espai a la ciutat en 

que es posés el nom de Guillem Agulló. El mateix va aprovar el Plenari del districte l’any 

2018. El Casal Independentista l’Anònima ha promogut que el nom es posi on actualment 

el vial s’anomena Coronel Sanfeliu, proposta recolzada per milers de signatures.  

- Posar a un espai al davant de la nova Biblioteca Gabriel García Márquez, el nom de 

l’editora Carme Balcells, que va ser referent de l’edició d’escriptors llatinoamericans, i 

d’entre ells, qui dona nom a la biblioteca. 

El Sr. Jordi Rallo comenta que es parlarà internament al si del seu grup polític, perquè no 

han tingut temps de valorar la proposta, atès que no tenen clar el lloc exacte on es posarà el 

nom. No està en contra de la proposta, però s’absté.  

El Sr. Miquel Catasús està d’acord, perquè dona per fet que la proposta ha estat parlada 

amb el veïnat. La Sra. Marta Mas està d’acord, encara que opina que aquest nom hauria 

d’anar més enllà que un jardí o un carrer. El Sr. José Ángel Borlán està d’acord, perquè fa 

temps que consideren que els carrers Concili de Trento i Andrade haurien de desaparèixer. I 

que podria canviar-se el nom de Concili de Trento per Gabriel Garcia Márquez. 

Les dues propostes són aprovades pel Consell, amb l’abstenció del GMERC. 

- S’ha recordat a la Ponència que a la seva anterior sessió van quedar en aprovar la 

denominació de Margarita Brender a un espai al davant de l’Escola Antoni Balmanya.  

 

El Sr. Miquel Catasús comenta que seria important que el Consell sabés quin termini 

d’al·legacions hi ha un cop s’aproven els noms a la Ponència. Quin procés administratiu tenen 

les aprovacions. 

El Sr. Eduard Milan també ho veu bé. Proposa que hi hagi una “illa” d’espai públic amb 

denominacions dels àmbits científic i cultural: Angeleta Ferrer (ja assignat a una plaça), Carme 

Balcells (la proposta que es presentarà a la Ponència el dia 12 de juliol), i Gabriel Garcia 

Márquez, substuint el nom actual de Concilio de Trento. 
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La Sra. Marta Mas recuperarà el procés de pressupostos participatius, perquè pot haver una 

proposta que pot coincidir aquesta darrera idea. Es parlarà a la propera sessió del Grup de 

treball del nomenclàtor, que es vol fer el mes d’octubre. 

Queden pendents de tenir més informació per ser debatut al Consell, i fer els informes per la 

Ponència, les següents propostes: 

- Rosalind Franklin. És el nom que l’alumnat de l’Escola la Pau ha triat en el marc d’un 

procés participatiu per posar a un espai al costat del centre educatiu. S’està a l’espera de 

que l’escola ens faci arribar la biografia i un escrit del propis alumnes on justifiquin la tria. 

Es proposa que a la propera sessió del Grup de treball es convidi a la mestra que a liderat 

el procés. 

- Josep Maria Subriachs. No s’ha pogut avançar perquè només ha arribat al Consell, i de 

forma verbal, que la família ha proposat que s’assigni un lloc del Poblenou. I no s’ha 

concretat el lloc. S’espera tenir més informació per debatre-ho al Consell i poder fer 

l’informe. 

 

Punt 2. Valoració de la programació del Districte de Sant Martí del projecte Memòria 

de Lluites per l'Habitatge  

Les Sres. Júlia Gutiérrez i Marina Riera, exposen la valoració del Programa de Memòria de 

les Lluites per l’Habitatge. S’annexa a aquesta acta els documents i enllaços. També ens faran 

arribar els enllaços de l’estudi de l’UPC que ja va ser tractat a un Consell anterior. Es demana 

opinió sobre l’experiència. La Sra. Marta Mas pregunta si el mapa que ha treballat l’UPC és 

interactiu, i si pot anar-se nodrint. Es respon que si a les dues qüestions plantejades, i que la 

universitat preveu organitzar sessions formatives. 

Punt. 3.  Torn obert de paraules. 

- El secretari del Consell llegeix la demanda que la Sra. Arantxa Moran ha fet arribar per 

escrit, amb el prec que es posi en comú: 

“ M'agradaria plantejar la pregunta (i que consti a l'acta) si podem fer, a la tardor, un 

Consell monogràfic sobre el Patrimoni afectat per les obres de l'AVE a St. Martí.” 

El Sr. J.A. Borlán comenta que veu bé tractar el tema, però que haurien de participar 

altres àrees de l’ajuntament, com Urbanisme. La Sra. Marta Mas comenta que té 

coneixement que es fan reunions per tractar aquest tema.  El Sr. Miquel Catasús ha 

assistit a alguna d’aquestes reunions, i en un d’elles es va comentar que a la futura 

estació de la Sagrera hi hauria un espai de memòria. Afegeix que la Torre del Fang, quan 

es faci la rehabilitació, hauria de tenir un espai similar referit a l’antic nucli de Sant Martí 

de Provençals. 
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- La Sra. Marta Mas s’interessa pels textos que va enviar a la Júlia Gutiérrez pel faristol 

commemoratiu del fet de la tancada, l’any 1977,  al Patronat Municipal de l’Habitatge, de les 

dones del barri del Besòs, i que va durar 15 dies. La Júlia comenta que els textos van ser 

enviats a la Regidoria de Memòria, però que hores d’ara hi ha 3 faristols pendents del Programa 

de Memòria de les Lluites per l’Habitatge. Es preveu que el faristol del Besòs podrà entomar-se 

a la tardor. 

- El Sr. Eduard Milan comenta la situació de Ca l’Illa. Estan amatents l’AV Maresme, el Centre 

d’Estudis Sant Martí, Vila Veïna i Apropa’t. Han fet varies visites. Hi ha implicació del districte. 

Considera que Ca l’Illa mereix una especial atenció, ja que el recinte és d’un privat i pot decidir 

lliurament el que es fa. La Sra. Sandra Enrique comenta que cal estar a sobre per preservar 

el Patrimoni. 

- La Sra. Sandra Enrique informa que la teulada de Can Riera està molt malmesa. S’està a 

l’espera de la resposta de la propietat a un requeriment del districte perquè hi intervingui. 

Abans del traspàs a l’ajuntament s’ha d’arreglar la teulada. El Sr. Eduard Milan manifesta la 

seva preocupació perquè s’estan fent obres i no saben qui les està fent ni per què. 

- El Sr Miquel Catasús comenta que es va aprovar el mes d’abril d’enguany el Pla de protecció 

patrimonial del Clot i Camp de l’Arpa, però no s’ha convocat encara cap reunió, la qual cosa 

preocupa al veïnat. 

- La Sra. Marta Mas pregunta cóm està el tràmit de col·locació de les plaques als carrers del Pla 

Cobega i el de Lolita Torrentó. Es preguntarà a la Ponència del Nomenclàtor. 

 

- ACORDS: 

- Preguntar a la Ponència del Nomenclàtor quin recorregut administratiu hi ha un cop 

aprovada una denominació. En concret, quin termini d’al·legacions hi ha. 

- Convocar una sessió del Grup de treball del Nomenclàtor el mes d’octubre. 

- Buscar en el procés de pressupostos participatius si hi havia una proposta d’anomenar 

amb noms de persones de l’àmbit científic i cultural, espais públics al voltant del Centre 

Cívic Sant Martí, Auditori de Sant Martí, Biblioteca GG Márquez. 

- Contactar amb la mestra de l’Escola la Pau, referent del procés participatiu, de la tria del 

nom de Rosalind Franklin, per demanar una biografia i un escrit de l’alumnat. També per 

convidar-la a la propera sessió del Grup de treball de Nomenclàtor. 

- Esbrinar més informació de la demanda d’assignació d’un espai del Poblenou amb el nom 

de JM Subirachs. 

- Acompanyar amb aquesta acta el material aportat per l’equip del Programa de suport a les 

Taules de memòria. 

- Esbrinar el funcionament i calendari de les reunions que s’estan fent sobre les obres de 

l’estació de la Sagrera. 
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- Preguntar a la ponència del Nomenclàtor la col·locació de les plaques dels carrers del Pla 

Cobega (Lola Iturbe i Grettel Amann) i de Lolita Torrentó. 

 

La reunió finalitza a les 19.30h 

 

 

Carles Pinar 

Secretari del Consell de Memòria Democràtica i Patrimoni Industrial 

 

 

 

Vist i plau 

Sandra Enrique Aguilar 

Consellera del Districte de Sant Martí 

 

Barcelona, 19 de juliol de 2022  

 

ANNEXOS: 

 Mapa interactiu sobre episodis històrics de lluites per 

l'habitatge: https://ajuntament.barcelona.cat/memoriademocratica/lluiteshabitatge/   

 Ruta educativa dels antics barris de barraques al litoral del Poblenou (adjunt l'itinerari 

en format web i format imprimible).  

 Ruta sobre Via Trajana (adjunt l'itinerari en format web i format imprimible). 

https://drive.google.com/file/d/1Vm-

39Vbolu01LpDGWYqh0sYGphOlI40y/view?usp=drive_web   

 

https://ajuntament.barcelona.cat/memoriademocratica/lluiteshabitatge/
https://drive.google.com/file/d/1Vm-39Vbolu01LpDGWYqh0sYGphOlI40y/view?usp=drive_web
https://drive.google.com/file/d/1Vm-39Vbolu01LpDGWYqh0sYGphOlI40y/view?usp=drive_web

